

DOI: 10.18572/2072-4438-2019-4-27-31

## Текущий, зеркальный и желаемый имидж сотрудника исправительной колонии

*Полякова Янина Николаевна,  
начальник Центра исследования проблем исполнения  
уголовных наказаний и психологического обеспечения  
профессиональной деятельности сотрудников УИС  
Научно-исследовательского института ФСИН России,  
кандидат психологических наук,  
полковник внутренней службы*

*e-mail: ynpolyakova@yandex.ru*

*Цветкова Надежда Александровна,  
профессор кафедры социальной, общей и клинической психологии  
Российского государственного социального университета,  
ведущий научный сотрудник  
Научно-исследовательского института ФСИН России,  
доктор психологических наук*

*e-mail: TsvetkovaNA@yandex.ru*

*В статье представлены результаты эмпирического исследования имиджа сотрудника исправительной колонии (далее — ИК). Основываясь на функциональном подходе, авторы определили и сравнили между собой: 1) зеркальный имидж сотрудника ИК — представление сотрудника о самом себе; 2) текущий имидж — образ сотрудника в глазах осужденных; 3) желаемый имидж. В качестве методики исследования использовался личностный дифференциал. Затем эти качества были сгруппированы по трем критериям имиджа сотрудника — оценка личности, сила и активность. В итоге были найдены ответы на два вопроса: 1) каким чаще всего видят сотрудника ИК осужденные? 2) какими качествами должны обладать сотрудники ИК, чтобы они имели позитивный имидж у населения страны и за рубежом?*

*Ключевые слова: исправительная колония, сотрудники, осужденные, имидж, текущий имидж сотрудника, зеркальный имидж сотрудника, желаемый имидж сотрудника, различия в имиджевых характеристиках.*

### The Current, Mirror and Desired Image of a Penal Colony Employee

*Polyakova Yanina N.  
Head of the Center for Research of Criminal Punishment Execution Issues and Psychological Support  
of Professional Activities of Penal System Employees of the Research Institute  
of the Federal Penitentiary Service of Russia  
Colonel of Internal Service  
Candidate of Psychological Sciences*

*Tsvetkova Nadezhda A.  
Professor of the Department of Social, General and Clinical Psychology of the Russian State Social University  
Leading Research Scientist of the Research Institute of the Federal Penitentiary Service of Russia  
Doctor of Psychology*

*The article presents the results of an empirical study of the image of a correctional facility employee. Based on the functional approach, the authors identified and compared: 1) the mirror image of the employee of the correctional facility — the employee's idea of himself; 2) the current image — the image of the employee in the eyes of convicts; 3) the desired image. As a method of research the personal differential. Then these qualities were grouped according to three criteria of the employee's image — personality assessment, strength and activity. As a result, the answers to two questions were found: 1) how often do convicts see the employee of the correctional facility? 2) what qualities should have employees of correctional facility, so that they have a positive image among the population of the country and abroad?*

*Keywords: correctional facility, employees, convicts, image, current image of the employee, mirror image of the employee, the desired image of the employee, differences in image characteristics.*